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Ozvěny MĚSTO

Rada města Slatiňany projednala
na 33. schůzi 15. ledna 2024

Rada města vyhlásila výběrové řízení pro 
poskytnutí půjček na  rozšíření bytového 
fondu a zvelebení obytných budov z Fon-
du rozvoje bydlení města Slatiňany v roce 
2024 a jmenovala komisi pro vyhodnoce-
ní žádostí o tyto půjčky. Termín pro podání 
žádostí je do 31. 3. 2024, podrobné infor-
mace lze nalézt na webu města.

Rada města vydala vnitřní směrnici č.j. 
MěÚSl/SME/001/2024 pro tvorbu a čerpá-
ní sociálního fondu Města Slatiňany pro 
rok 2024. Sociální fond Města Slatiňany.
Sociální fond je určen k zabezpečení sociál-
ních, kulturních a dalších potřeb zaměstnan-
ců zařazených do MěÚ Slatiňany.

Rada města schválila rozdělení celkového 
limitu na dotace z rozpočtu města Slatiňa-
ny v  rámci výdajů schváleného rozpočtu 
na rok 2024 ve výši 600 000,- Kč:
–  545 000,- Kč na činnost a ceny do soutěží 

pořizované příjemcem dotace
–  15 000,- Kč poháry a čestné ceny se zna-

kem města
–  40 000,- Kč rezerva.

Rada města schválila pacht části pozemku 
p.č. 131/1 o výměře 22 m2 v kat. území Sla-
tiňany, za účelem zřízení užitkové zahrád-
ky a uzavření pachtovní smlouvy za pach-
tovné ve výši 3,- Kč/rok.

Rada města neschválila zapojení se 
do  „Projektu podpory intenzifi kace třídě-
ného odpadu“ nabízeného společností 
EKO-KOM, a. s. Na začátku roku 2024 spo-
lečnost EKO-KOM zahájí „Projekt podpory 
intenzifi kace tříděného sběru“. Do  něj se 
mohou zapojit obce, které se rozhodly pro 
zpracování optimalizační studie za  využi-
tí služeb odborníků nebo konzultačních 
a  poradenských fi rem. Studii by platilo 
město, část nákladů by z projektu hradila 
společnost EKO-KOM, a. s.

Rada města schválila uzavření Příkazní 
smlouvy s advokátkou Mgr. Libuší Němco-
vou, IČ 87403447, jejímž předmětem jsou 
zadavatelské činnosti pro výběr komunál-
ního vozu pro město Slatiňany.

Rada města pověřila MěÚ úpravou do-
pravního značení na parkovišti u nákupní-
ho střediska u kruhového objezdu ve Sla-
tiňanech. Cílem úpravy formou parkoviště 
s  parkovacím kotoučem bude zamezení 
celodenního parkování automobilů a  tím 
uvolnění parkovacích míst pro dočasné 
parkování za účelem nákupů apod.

Rada města Slatiňany projednala
na 35. schůzi 5. února 2024

Rada města stanovila užívání závěsného 

znaku dle § 108 zákona č. 128/2000 Sb. o ob-
cích, při občanských obřadech členy zastupi-
telstva Města Slatiňany MVDr. Ivana Jeníka, 
Ing. Víta Steklého a Mgr. Milana Chalupníka.

Rada města rozhodla o vypsání veřejné zakáz-
ky malého rozsahu spadající do III. kategorie 
s názvem „Stavba podélného stání a veřejné-
ho osvětlení v části ulice Medunova ve Slati-
ňanech“ a  schválila zadávací dokumentaci 
pro vypsání uvedené veřejné zakázky.

Rada města schválila výkres – SITUACE 
STAVBY D2 na  stavební úpravy chodníků 
ul. 5. května ve Slatiňanech a jeho předá-
ní projektantovi k  dokončení projektové 
dokumentace. Dále rada schválila výkres 
– SITUACE KOORDINAČNÍ – ČÁST 1 a  vý-
kres – SITUACE KOORDINAČNÍ – ČÁST 
2 na  chodník Škrovád od  křižovatky „T“ 
ke křížku včetně veřejného osvětlení a jeho 
předání projektantovi k dokončení projek-
tové dokumentace. 

Rada města rozhodla o  vypsání veřejné 
zakázky malého rozsahu spadající do  III. 
kategorie s názvem „Stavební úpravy stá-
vajících dvou prostor na byt v DPS Slatiňa-
ny“ a  schválila zadávací dokumentaci pro 
vypsání uvedené veřejné zakázky.

Rada města schválila kácení 1 ks douglasky 
tisolisté na pozemku parc. č. 136/1 v kata-
strálním území Slatiňany, za podmínky vy-
sazení vhodné náhradní výsadby. Obyva-
telé bytového domu č.p. 534 v ulici Tyršova 
ve Slatiňanech podali opakovanou žádost 
o pokácení této douglasky na obecním po-
zemku. Žadatelé svou žádost zdůvodňují 
výškou stromu a obavou z ohrožení oko-
lí. Vzhledem k parametrům dřeviny bude 
nutné k jejímu případnému pokácení vydá-
ní povolení orgánu ochrany přírody (MěÚ 
Slatiňany) ve smyslu ustanovení § 8 odst. 1 
zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně přírody 
a krajiny, ve znění pozdějších předpisů. 

Rada města vzala na vědomí pořádání zá-
vodů Českého poháru v Trail-O v termínu 
7. dubna 2024 a schválila výjimku ze záka-
zu jezdit a stát s motorovými vozidly v lese 
na pozemku parc. č. 329/1 v katastrálním 
území Škrovád pro 1 osobní motorové vo-
zidlo pořadatele závodů.

Rada města vzala na vědomí zvýšení ceny 
obědů ve  Školní jídelně Slatiňany. Jídelna 
zdražuje od 1. 3. 2024 oběd pro cizí stráv-
níky z 91,- Kč na 100,- Kč. Cena oběda je 
včetně fi nanční normy na potraviny, režie 
a 12% DPH. Poslední zvýšení ceny obědů 
bylo od 1. 11. 2022.

Rada města projednala návrh na  vyhlá-
šení veřejné zakázky na  dodávky formou 
zjednodušeného podlimitního řízení 

v podlimitním režimu s názvem „Pořízení 
komunálního vozu pro město Slatiňany 
II.“ a  rozhodla o  vyhlášení veřejné zakáz-
ky na  dodávku s  názvem „Pořízení ko-
munálního vozu pro město Slatiňany II.“, 
formou zjednodušeného podlimitního 
řízení v  podlimitním režimu dle zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných za-
kázek. Rada také schválila zadávací doku-
mentaci k této veřejné zakázce. Rada dále 
v  této souvislosti pověřila výkonem zada-
vatelských činností advokátku Mgr. Libuši 
Němcovou, IČ 87403447. 

Rada města schválila uzavření dodatku č. 8 
k pojistné smlouvě č. 0022635335 uzavře-
nou s Českou podnikatelskou pojišťovnou, 
a.s. Vienna Insurance Group. Jde o pojiště-
ní na  odpovědnost související s  výkonem 
povolání zaměstnanců městského úřadu. 
Každý rok se dodatkem aktualizují sezna-
my pojištěných zaměstnanců za  uplynulý 
rok a  přehled o  výši ročního pojistného 
na nové pojistné období. 

Rada města Slatiňany projednala
na 34. schůzi 29. ledna 2024

Rada města schválila uzavření Smlouvy 
o poskytování právních služeb s advokát-
kou Mgr.  Libuší Němcovou, IČ 87403447, 
jejímž předmětem jsou právní služby pro 
město Slatiňany. 
Dále rada rozhodla o  vypsání veřejné za-
kázky malého rozsahu spadající do  III. ka-
tegorie s  názvem „Oprava fasády ZUŠ 
Slatiňany,“ následně schválila zadávací do-
kumentaci pro uvedenou veřejnou zakázku 
a schválila seznam oslovených dodavatelů.

Rada odložila projednání výkresu na  sta-
vební úpravy chodníků ul. 5. května ve Sla-
tiňanech a projednání výkresu na chodník 
Škrovád od křižovatky „T“ ke křížku včetně 
veřejného osvětlení.

Rada města vzala na  vědomí stav majet-
ku, závazků a pohledávek města Slatiňany 
k 31. 12. 2023 a schválila provedení inven-
tur za  rok 2023 a  výsledky inventarizace 
majetku, závazků a pohledávek města Sla-
tiňany k 31. 12. 2023.

Rada města schválila:
1.  závazné ukazatele na rok 2024 pro pří-

spěvkovou organizaci Základní školu 
Slatiňany

2.  závazné ukazatele na rok 2024 pro pří-
spěvkovou organizaci Mateřskou školu 
Slatiňany

3.  závazné ukazatele na rok 2024 pro pří-
spěvkovou organizaci Školní jídelnu Sla-
tiňany

4.  závazné ukazatele na rok 2024 pro pří-
spěvkovou organizaci Základní umě-
leckou školu Slatiňany, ve znění zprávy 
č. 6/34.

 ■ RADA MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALA
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Rada města rozhodla o uzavření smlouvy 
o  zasílání varovných a  výstražných zpráv 
prostřednictvím SMS s městem Chrudim. 
Tyto zprávy slouží k varování před případ-
ným živelným nebezpečím a  zvyšují bez-
pečnost města Slatiňany a  jeho občanů. 
Zasílání varovných a  výstražných zpráv 
SMS na základě smlouvy s městem Chru-
dim funguje již od r. 2007.

Rada města rozhodla o uzavření smlouvy 
o poskytnutí práv k užívání software KEO 4 
na  rozšíření licencí ekonomického sys-
tému pro město Slatiňany s  fi rmou ALIS, 
spol. s r.o., IČ: 00672416.

Rada města schválila ceník vstupného 
a  ceník pronájmu pro Interaktivní muze-
um Švýcárna na rok 2024. Ceny zůstávají 
na úrovni z minulého roku.
Rada města schválila uzavření nájemní 
smlouvy o nájmu bytu č. 13 v Domě s pe-
čovatelskou službou Slatiňany, s účinností 
od 1. února 2024.

Rada města vzala na vědomí vyhlášení čás-
tečného ředitelského volna Základní umě-
lecké školy Slatiňany ve  čtvrtek 8. února 
2024 a ve středu 21. února 2024.

Rada města schválila přerušení provozu 
v MŠ Slatiňany o letních prázdninách v ter-
mínu od 22. 7. 2024 do 16. 8. 2024.

Rada města schválila hroby č. 23/1/37, 
23/1/38, 23/1/39 na  veřejném pohřebišti 
ve  Slatiňanech jako hroby historické. Jed-
ná se o  zanedbaná hrobová místa židov-
ské rodiny Stránských. Po schválení těchto 
hrobových míst za  historická bude rada 
města projednávat způsob opravy a další 
péče o tato hrobová místa. 

Rada města odložila projednání kácení 
1 ks douglasky tisolisté na pozemku parc. 
č. 136/1 v katastrálním území Slatiňany.
Rada města schválila kácení 4 ks ovocných 
dřevin na pozemcích parc. č. 580/3 a parc. 
č. 588/7 oba v katastrálním území Slatiňa-
ny a  dále schválila kácení 5 ks náletových 
dřevin na pozemcích parc. č. 580/3 a parc. 
č. 588/7 v  katastrálním území Slatiňany. 
Předmětné dřeviny jsou v havarijním stavu, 
na  dřevinách se vyskytují dutiny, hniloba, 
jsou suché. V důsledku jejich zdravotního 
stavu dochází k jejich postupné destrukci. 
V případě náletových dřevin se jedná o ja-
sany s obvody kmenů v rozmezí 20–47 cm.
Rada města schválila kácení 2 ks topolu 
na pozemku parc. č. st. 260 v katastrálním 
území Kunčí za podmínky náhradní výsad-
by stejného druhu stromu a schválila od-
stranění náletových dřevin na  pozemku 
parc. č. 173/1 v katastrálním území Kunčí 
v prostoru přítokového kanálu do rybníku 
Mazánek. Tyto 2 ks topolu jsou v  havarij-
ním stavu, dochází k  pádu velkých větví, 

stromy jsou suché a provozně nebezpečné. 
Odstranění náletových dřevin na pozemku 
parc. č. 173/1 v katastrálním území Kunčí je 
nutné k zajištění bezproblémového a ply-
nulého průtoku vod do rybníku Mazánek. 

Rada města pověřila Odbor správní MěÚ 
a)  zveřejňováním inzerátů
b)  uzavíráním smluv na  jednorázové hu-

dební produkce
c)  uzavíráním smluv na  dodávky turistic-

kých suvenýrů
d)  schvalováním výjimek z ceny vstupného 

na Laskavé večery a besedy o cestování.

Rada města neschválila zřízení bezúplat-
ného věcného břemene chůze a jízdy mo-
torovými vozidly na  pozemku p.č. 375/7 
v  k.ú. Slatiňany. Protože tento pozemek 
užívají právě a především vlastníci okolních 
pozemků, kteří o zřízení věcného břemene 
žádali, a  město užívání tohoto pozemku 
v rámci zákonů umožňuje a nijak neome-
zuje, není z  pohledu města nutné a  eko-
nomické věcné břemeno zřizovat. Zároveň 
rada města pověřila odbor správní zajiš-
těním odstranění brány na  pozemku p.č. 
375/7 v k.ú. Slatiňany.

Rada města schválila uzavření smlouvy 
o  bezúplatném užívání nemovitých věcí 
s  Národním hřebčínem Kladruby nad La-
bem, státní příspěvkovou organizací. Jedná 
se o zaplocené pozemky kolem Švýcárny.
Rada města vzala na  vědomí Zprávu 
o  užívání společenského domu, Tyršova 
č. p. 287 v roce 2023. Dále rada schválila 
ceny za zapůjčení nebytových prostor spo-
lečenského sálu v přízemí společenského 
domu o výměře 110 m2 včetně příslušen-
ství pro rok 2024 následovně:
 420,- Kč + DPH/hodinu v topné sezóně, 

tj. říjen – duben a 300,- Kč + DPH/hodinu 
v netopné sezóně, tj. květen – září pro 
komerční účely (např. prodejní akce, po-
litické agitace)

 300,- Kč + DPH/hodinu v topné sezóně 
a 200,- Kč + DPH/hodinu v netopné se-
zóně pro soukromé účely (např. svatby, 
rodinné oslavy apod.)

 126,- Kč + DPH/hodinu za  vzdělávací 
akce pro veřejnost (např. výstavy, před-
nášky, apod.)

 84,- Kč + DPH/hodinu pro schůzkovou 
a jinou činnost organizací a spolků zalo-
žených na území města Slatiňany

 70,- Kč/1 den pro dlouhodobé výstavní 

akce (tzn. 3 a více dnů)
 zdarma pro setkání občanů organizo-

vané volenými zástupci (bez politické 
agitace)

 zdarma pro informační akce, které jsou 
v zájmu občanů nebo města

 zdarma pro akce nebo v souvislosti s ak-
cemi, které jsou pořádány/spolupořá-
dány městem Slatiňany

O  zařazení akce do  kategorií ceníku roz-
hoduje vedení MěÚ (starosta, tajemník, 
vedoucí OS). V této souvislosti rada města 
pověřila správní odbor uzavíráním dohod 
o zapůjčení nebytových prostor společen-
ského sálu v přízemí společenského domu.
Rada dále schválila ponechat nájemné 
z pronájmu nebytových prostor společen-
ského domu v roce 2024 ve výši: 1 500,- Kč 
dětské organizaci Robi Slatiňany, 1 875,- Kč 
Junáku – svazu skautů a skautek, středisku 
Slatiňany, 900,- Kč Českému rybářskému 
svazu místní organizaci Slatiňany a 500,- Kč 
spolku ACORD, z.s.

Rada města schválila bezplatné zapůjče-
ní společenského sálu ve  Společenském 
domě Základní umělecké škole Slatiňany, 
a to ve dnech 13.– 24. 5. 2024.
V tomto termínu zde bude probíhat výsta-
va výtvarného oboru ZUŠ.

Rada města souhlasila s podáním žádosti 
o dotaci s názvem
1.  „Zavedení systému hospodaření s ener-

gií v  podobě energetického manage-
mentu“ dle Národního Plánu obnovy 
č. 2/2024

2.  „Zpracování místní energetické kon-
cepce“ dle Národního Plánu obnovy 
č. 3/2024

3.  „Rekonstrukce veřejného osvětlení“ dle 
Národního plánu obnovy č. 1/2022.

Rada města odložila vyhlášení veřejné za-
kázky na dodávky formou zjednodušené-
ho podlimitního řízení v podlimitním reži-
mu s názvem „Pořízení komunálního vozu 
pro město Slatiňany.“

Rada města schválila zadat Mgr.  Libuši 
Němcové, advokátce se sídlem Adámko-
va tř. 190, Hlinsko v Čechách, vypracování 
právního stanoviska ve věci plnění závazku 
ze Smlouvy o dílo – Pořízení nových webo-
vých stránek uzavřené dne 25. 5. 2022.

RM blíže okomentoval 
Mgr. Vlastimil Peřina, radní

MĚSTO

 ■ KULTURA V ZÁMECKÉM PARKU
V zámecké zahradě se budou letos mimo jiné konat dvě zajímavá předsta-
vení. Po loňském úspěchu k nám opět zamíří pořad výletní 7 pádů Honzy 
Dědka, a to 25. června. Vstupenky je možné zakoupit pouze na www.tiketst-
ream.cz v předprodeji, který s ohledem na velký zájem opět doporučujeme.
Druhá nabídka představení je Bílá paní na  vdávání, divadelní společnost 
v rámci tour 2024 zavítá i do Slatiňan, a to 30. srpna. Předprodej i více in-

formací naleznou zájemci na www.strasidlonazamku.cz. S předprodejem neváhejte 😊.
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Zápis č. 2/24 ze dne 7. 2. 2024 ze schůze 
OV Škrovád 
Přítomni
Sýkorová, Picpauerová, Zahradníková, Do-
čkal, Vašáková, Beer, Urbánek , Procházka, 
Zahradník, Slanina, Hrčková, Velendorf, 
Zitková, Zitko, Marek, Marková, Šeda, Še-
dová, Kohoutková-Štěpánková, Stehlíko-
vá, Stehlík, Štursová, Štursa, Jíša, Prachař, 
Koblížek
Hosté
Místostarosta Ing. Harsa, Ing. Suchý – pro-
jektant
Program jednání
1. VO ulice za benzinkou
2. Kompostárna a údržba města

3. Projednání úkolů z  minulé schůze, jar-
mark na návsi 
Průběh jednání 
1. Ing.  Suchý seznámil přítomné s  navrže-
ným projektem VO ulice za benzinkou. Z dis-
kuse vyplynula možnost zadání nové studie 
s navržením VO na opačné straně. K osvět-
lení uličky za benzinkou a domy uvedl mís-
tostarosta Ing. Harsa, že se bude město sna-
žit ji osvětlit v co nejkratší možné době.
2. Místostarosta Ing.  Harsa podal vysvět-
lení k  provoznímu řádu kompostárny 
v zimním období. Stanovení podmínek pro 
provoz schvaluje odbor životního prostře-
dí Chrudim a  o  možnosti otevření v  zim-
ním období se bude uvažovat pro příští 

zimu. Objasnil zimní úklid města a hlavně 
úklid kolem kontejneru na návsi. V přípa-
dě nepořádku je možno se obrátit přímo 
na údržbu města. A dále odpovídal na při-
pomínky občanů.
3. P.  Sýkorová seznámila s  projednáním 
úkolů z  minulé schůze s  městem a  o  ko-
nání jarmarku na  návsi 23. 3. 2024, kam 
srdečně zveme místní prodejce. Kdo z pro-
dejců má zájem se zúčastnit, nechť se ob-
rátí na K. Sýkorovou.
Na závěr poděkovala za účast místostaros-
ty Ing. Harsy a jeho vstřícný přístup.
Dne 7. 2. 2024

Zapsala: Jitka Zahradníková
Schválila: Mgr. Klára Sýkorová

Ze dne 5. 2. 2024
Přítomni:
Jaroslav Bleha, Petr Michek, Jitka Blatoňo-
vá, Lukáš Seifert, DiS., Bc. Markéta Kynclo-
vá, Vendulka Vachová, Michal Tichý
Dále přítomni:
Ing. Jan Brůžek, starosta města Slatiňan
Jelikož starosta Slatiňan, pan Ing. Jan Brů-
žek, musel z  pracovních důvodů zrušit 
schůzku plánovanou na  13. 2. 2024, po-
dařilo se nám na poslední chvíli domluvit 
jeho návštěvu na  běžné schůzi osadního 
výboru již dne 5. 2. 2024. 
Dohodli jsme se na způsobu komunikace 
mezi OV Trpišov a MěÚ Slatiňany.

Projednali jsme žádosti OV Trpišov pro rok 
2024

-  v  rozpočtu města byly vyčleněny pro-
středky na  studii rekonstrukce budovy 
bývalé prodejny na společenské centrum

-  dojde k  umístění odpadkového koše 
v blízkosti dětského hřiště

-  na  letošní rok bohužel není plánováno 
rozšíření dětského hřiště ani umístění la-
viček v jeho blízkosti

Dále jsme řešili 
-  možnost pořízení a  instalaci basketbalo-

vého koše u nohejbalového hřiště
-  údržbu zeleně v  nadcházejícím období, 

která nadále zůstává v  gesci pracovníků 
údržby města

-  projekt na rekonstrukci rybníčku, který se 
v současné době zpracovává 

-  na časté dotazy obyvatel Trpišova ohled-
ně výskytů potkanů v okolí nové zástavby 

starosta uvedl, že v  létě tohoto roku je 
plánovaná celoplošná deratizace 

-  možnosti oplocení současných kontejne-
rů na tříděný odpad a umístění druhého 
hnízda odpadních kontejnerů

Jednalo se i  o  dopravní situaci, zejména 
o  bezpečnostní problematice ohledně 
zajíždění autobusu k  ostrůvku na  návsi 
ve směru od Svídnice. Došlo ke shodě, že 
vystupování na této straně je nebezpečné, 
neboť se jedná o místo v křižovatce. Návrh 
členů osadního výboru přemístit auto-
busovou zastávku ve  směru na  Šiškovice 
k  místní hasičské zbrojnici bude dle slov 
starosty konzultován s patřičnými úřady. 

Zpracoval Lukáš Seifert
Předseda OV Trpišov Jaroslav Bleha

 ■ ZÁPIS Z JEDNÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU ŠKROVÁD

 ■ ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU TRPIŠOV

 ■ VÝSLEDEK TŘÍKRÁLOVÉ SBÍRKY 2024
VE SLATIŇANECH. DĚKUJEME!
Chrudim, 31. ledna 2024 
Od 1. do 14. ledna 2024 se uskutečnila 
v obcích a městech na Chrudimsku Tří-
králová sbírka, při které tři králové na-
vštívili mnoho domácností. Lidé srdeč-
ně přivítali koledníky, což se projevilo 
v rekordních částkách, které do kasiček 
darovali. 
Téměř 50 koledníků, oděných jako tři krá-
lové ve složení Kašpar, Melichar a Baltazar 
se vydalo s koledou na rtech do ulic ve Sla-
tiňanech. Celkový výnos Tříkrálové sbírky 
ve  Slatiňanech činil úctyhodných 72  705 
korun.
Oblastní charita Chrudim plánuje výtěžek 
sbírky využít na rozvoj svých služeb, zejmé-
na na rozvoj domácí hospicové péče, do-
mácí zdravotní péče a na nákup a opravy 
automobilů, které jsou pro terénní služ-
by nezbytné. Finanční prostředky budou 
rovněž směřovány do pomoci potřebným 
rodinám a občanům z  regionu a podpoří 
činnost dobrovolnického centra. 
Roman Pešek, ředitel Oblastní charity 
Chrudim, uvedl: „Je pro mne inspirací sle-

dovat nadšení koledníků a  štědrost dárců, 
kteří neváhají podpořit dobrou věc. Děkuji 
zaměstnancům Oblastní charity Chrudim, 
farnostem, školám a všem, kteří se do sbírky 
zapojili. Není pro nás samozřejmostí, že se 
někdo rozhodne věnovat svůj čas a úsilí pro 
podporu dobré věci. Děkujeme!“ 
Nell Stoupová, koordinátorka Tříkrálové 
sbírky, dodává: „Těší mě velký zájem ze stra-
ny dobrovolníků, kteří akci podporují opako-
vaně. To je důkaz toho, že Tříkrálová sbírka 
se stala tradicí. Letos se zapojilo hned 12 škol 
na Chrudimsku a někteří studenti s tříkrálo-
vým poselstvím putovali i ve všední dny. Ka-
ždá otevřená kasička nám ukázala, kolik lidí 
s  dobrým srdcem máme v  našem regionu. 
Děkujeme!“ 
Děkujeme dárcům, dobrovolníkům 
a všem, kteří se podíleli na organizaci a re-
alizaci Tříkrálové sbírky 2024 ve  Slatiňa-
nech. Díky Vaší štědrosti a angažovanosti 
se můžeme lépe držet našeho motta: Po-
máháme lidem. Pokud potřebujete naše 
služby, jsme tu pro Vás. 
Více informací na www.chrudim.charita.cz.

 ■ MĚSÍC S PĚKNOU KNIHOU
Čtenáři naší knihovny 
nám poskytují dobré 
tipy a  náměty na  kni-
hy, které si oblíbili 
a  které by doporučili 
k  přečtení i  ostatním. 
Ty, kteří nám svůj názor a odkaz na zajíma-
vou a poutavou knížku ještě nezaslali, pro-
síme, aby si našli chviličku a  buď osobně, 
nebo prostřednictvím e-mailu (knihovna@
slatinany.cz) tak kdykoliv učinili. My budeme 
mít větší množství výběru oblíbených titulů 
mezi vámi čtenáři a v každých Ozvěnách ně-
které z nich uveřejníme.
Pro tento měsíc bychom chtěly nabídnout:
Nina Špitálníková – Severka
Marek Dvořák – Mezi nebem a  pacien-
tem

Město Slatiňany obsadí volné pracovní 
místo na pozici dělník údržby města. Ná-
stup možný ihned, nebo dle dohody. Po-
žadujeme výuční list, řidičský průkaz B, C 
výhodou.
Informace: pan Miloš Víšek, tel.: 606 601 933.

 ■ PRACOVNÍ NABÍDKA
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V  letošním roce budou v  rámci odpadového hospodářství 
města některé změny, o kterých jsme již informovali v před-
chozích Ozvěnách nebo na internetových stránkách města. 
Níže uvádíme rekapitulaci. 

Poplatek za komunální odpad
Vyhláška o místním poplatku za obecní systém odpadového hos-
podářství se mění a výše poplatku se navyšuje od 1. 1. 2024 
na 960,- Kč/poplatník s tím, že děti do 1 roku jsou nadále osvo-
bozeny a sleva ve výši 50% se i nadále vztahuje na poplatníky 
starší 80 let. Splatnost poplatku je do 31. 5. 2024. Na doručených 
poukázkách budou pro každého poplatníka stanoveny nové vari-
abilní symboly. 

Svoz směsného komunálního odpadu
Svoz komunálního odpadu je stejný jako v roce 2023 a bude pro-
bíhat jednou za 14 dní, vždy v lichém týdnu. Vaši popelnici sve-
ze společnost AVE v pondělí nebo v úterý dle Vašeho bydliště, 
ve stejný den jako doposud.
Letní týdenní svoz bude probíhat v termínu od 3. 6. 2024 do 1. 9. 
2024. Mimořádný „Vánoční svoz“, vychází v roce 2024 na 52. tý-
den od 23. 12. 2024 do 29. 12. 2024. 

Tříděný odpad
Svoz tříděného odpadu je stejný jako v  roce 2023. Svozy dům 
od  domu budou probíhat jednou za  14 dní, každý sudý pátek 

od 6.00 hod. Na pytle a balíky již není třeba lepit známky. Pytle 
jsou i nadále k vyzvednutí na MěÚ. 
V případě, že Váš pytel s plastem nebo balík s papírem nebude 
svezen, kontaktujte prosím odbor správní na čísle 469 660 234 
nebo emailu m.dolezalova@slatinany.cz. 

Sběrný dvůr
Provoz sběrného dvora je od letošního roku upraven následovně: 
- v období od 1. 4. do 31. 10.
PO, ÚT, ČT, PÁ od 7.30 do 16.00 hod, a ST od 7.30 do 18.00 hod,
SO od 7.30 do 12.00 hod. 
- v období od 1. 11. do 31. 3.
PO, ÚT, ST, ČT, PÁ od 7.30 do 16.00 hod,
a SO od 7.30 do 12.00 hod.

BIO odpad
Biologický odpad lze odvážet do kompostárny ve Škrovádu za se-
níkem. Kompostárna je v provozu v období od 1. 3. do 30. 11. 
daného roku.
Provozní doba kompostárny:
PO, ST od 15.00 do 18.00 hod, PÁ od 14.00 do 18:00 hod,
a SO od 8.00 do 12.00 hod.
I nadále bude průběžně dle potřeby přistavován před Sokolovnu 
a v dalších částech Slatiňan kontejner. 

Bc. Martina Doležalová

 ■ ODPADY V ROCE 2024

Druh odpadu Produkce Produkce Produkce Produkce Produkce Produkce
 za rok za rok za rok za rok za rok za rok
 2018 (v t) 2019 (v t) 2020 (v t) 2021 (v t) 2022 (v t) 2023 (vt)

směsný komunální odpad z popelnic 742,14 721,92 700,12 703,7 673,01 671,4
ekologický sběr odpadu
- papír 76,534 77,924 67,438 92,597 89,11 80,613
- sklo 53,910 75,186 60,05 68,797 53,855 56,66
- plasty 50,411 70,747 75,75 98,547 98,82 87,55
- nápojové kartony 1,181 1,096 1,012 1,527 0,783 0,655
- kovy 119,983 98,951 109,955 121,217 127,196 94,468
nebezpečné složky odpadu 2,428 4,014 6,17 4,211 4,016 1,811
biologicky rozložitelný odpad 178,960 178,266 167,452 145 70,1 145
(z kompostárny)
uliční smetky, nerozložitelný odpad, 220,273 259,121 230,987 264,341 279,173 274,728
pneumatiky, textilní materiály 
objemný odpad a další odpady
CELKEM 1445,82 1487,225 1 418,934 1 499,937 1 396,063 1 412,885

Celková produkce komunálního odpadu na jednoho obyvatele našeho města činila v roce 2023 cca 336 kg, v roce 2022 cca 340 kg, 
v roce 2021 cca 359 kg, v roce 2020 cca 347 kg, v roce 2019 cca 358 kg a v roce 2018 cca 348 kg. Nižší průměrná produkce tohoto 
odpadu i přes vyšší celkovou hodnotu vyplývá z navýšení počtu obyvatel v daném roce.

Produkce směsného komunálního odpadu z popelnic se snížila o cca 1,61 tun oproti předchozímu roku. Tendence stále se snižu-
jícího množství směsného odpadu tedy pokračovala i v loňském roce. Na jednoho občana připadá za rok 2023 159 kg směsného 
komunálního odpadu. 

Dlouhodobý průměr v Pardubickém kraji se pohybuje kolem 193 kg na jednoho občana. Společnost Arnika pořádající Odpadového Oskara 
ve svých údajích uvádí obce s nejnižší produkcí směsného komunálního odpadu. Za rok 2022 se na prvním místě v Pardubickém kraji umís-
tila obec Opatovice nad Labem, a to se 117 kg na jednoho občana. 

U ostatních druhů odpadu evidujeme drobný pokles produkce. Nárůst jsme zaznamenali u skla o 2,8 t a u biologicky rozložitelného 
odpadu, který nastal z důvodu obnovení provozu kompostárny.

Bc. Martina Doležalová

 ■ KOLIK ODPADU JSME VYPRODUKOVALI V ROCE 2023 (V POROVNÁNÍ S LETY 2018-2022)
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 ■ PASOVÁNÍ NA ČTENÁŘE
Významným dnem se stal 31. leden pro prvňáčky slatiňanské 
a orelské základní školy, kteří byli v obřadní síni Městského úřa-
du pasováni na čtenáře. Všechny děti i příchozí hosty přivítal pan 
starosta Ing. Jan Brůžek a tím zahájil slavnostní dopoledne a pa-
sování na rytíře čtenářského řádu mohlo začít. Samotný akt byl 
pod taktovkou hostů knížete Františka Josefa Auersperga, jeho 
dcery Kristýny a  rytíře krásného slova Petra, který položením 
meče na rameno děti pasoval. Prvňáčci dostali šerpy od princezny 

Kristýny, dárek v podobě knihy, a to nejdůležitější, což bylo jejich 
první vysvědčení, z rukou jejich paní učitelky. Děti všem přítom-
ným poděkovaly krátkým vystoupením a kníže jim na oplátku pro-
střednictvím paní učitelky předal krásný keramický klíč od všech 
knihoven. Jsme přesvědčeny, že si tento den jak děti, paní učitelky, 
tak i jejich rodiče či příbuzní užili a budou si ho pamatovat a všich-
ni na něj rádi vzpomenou.

Renata Maryšková

Kristýny, dárek v podobě knihy, a to nejdůležitější, což bylo jejich 

 ■ KULTURNÍ A SPOLEČENSKÉ AKCE V MĚSÍCI BŘEZNU A DUBNU 2024

 ■ JARNÍ SLATIŇANY S VLÁČKEM – SOBOTA 23. 3. 2024

 14. – 10. 3. 2024 Výstava Slatiňanských srdečných míst Společenský dům
  Slavnostní zahájení 4. 3. 2024 od 17 hodin

 21. 3. 2024 od 19 hodin CESTOVATELSKÝ VEČER Společenský dům
  ČERNOBYL SPÍCÍ PEKLO

 23. 3. 2024 JARNÍ SLATIŇANY S VLÁČKEM

 23. 3. 2024 od 19.30 hodin Skautský ples Sokolovna
  „Do Las Vegas“

 23. 3., 24. 3. a 27. 3. 2024 Velikonoce na Švýcárně Muzeum Švýcárna
  Vždy od 9 do 16 hodin

 28. 3.–1. 4. 2024 Vítání jara na zámku Slatiňany Zámek Slatiňany
  Vždy od 10 do 15 hodin

 3. 4. 2024 od 8 do 11 hodin Den otevřených dveří MŠ Slatiňany MŠ Slatiňany, Švermova

 Bližší informace o konaných akcích na webových stránkách města a na plakátech na výlepových plochách.
Za RR, M. Kolouchová

 DATUM KONÁNÍ NÁZEV AKCE MÍSTO KONÁNÍ

13–16 hodin
jarní jarmark ve Škrovádě s doprovodným programem
14 a 16 hodin
komentované prohlídky ve Mlýně Skály – pan Hugo Malinovský
9–16 hodin
velikonoce na Švýcárně

Škrovád a Švýcárnu propojí hra pro rodiny s dětmi v přírodě – pro 
pěší.
Silniční vláček bude jezdit dopoledne na trase Slatiňany – Švýcár-
na a odpoledne Škrovád – Švýcárna a zpět

Jana Švecová, radní
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 ■ AKCE V DOMĚ S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU SLATIŇANY
Ani v zimních měsících se obyvatelé domu s pečovatelskou služ-
bou nenudí. Kdo chce, může se zahřát při společném cvičení pod 
vedení paní Mackové nebo se na společenské místnosti sejít se 
svými sousedy.
V lednu nás navštívil náš milý a laskavý soused pan farář ThLic. Bo-
guslaw Partyka, který nám povyprávěl spoustu zajímavého ze své-
ho pracovního působení nejen ve Slatiňanech. Sešli se prakticky 
všichni obyvatelé a ze setkání načerpali spoustu pozitivní energie, 
kterou pan farář kolem sebe šíří.
Přihlášení zájemci si vyjeli do Regionálního muzea v Chrudimi, kde 
je čekala výstava: Jan Odvárka – obrazy z Vysočiny. Odpoledne jim 
„osladila“ i návštěva cukrárny.

A měsíc leden by nebyl úplný, bez vystoupení dětí na společné 
oslavě svátků a narozenin. Tentokrát se k nám vypravily paní uči-
telky a děti z Mateřské školy Slatiňany s pohádkou „O ztracené 
rukavičce“.
V únoru nás potěšila ochutnávka čajů a poutavé vyprávění o jeho 
pěstování, sběru a sklizni, které pro nás připravila paní Bc.  Jana 
Švecová, majitelka obchodu Mlsný pecivál, se svými kolegyněmi 
paní Magdou Jeníčkovou a slečnou Anežkou Bartákovou. Pochut-
nali jsme si i na výborných domácích sušenkách a čokoládě.
A s dětmi z místního skautského oddílu, které nás pravidelně na-
vštěvují, jsme si vyrobili valentýnská přáníčka.
Děkujeme všem, kteří nám věnovali svůj volný čas.

Mgr. I. Čápová Tušicová, vedoucí PS

A měsíc leden by nebyl úplný, bez vystoupení dětí na společné 

 ■ POZVÁNKA NA ŠVÝCÁRNU
Milí Slatiňáci,
svátky jara přivítáme o  víkendu 23.–24. března a  ve  středu 
27. března 2024 od 9.00 do 16.00 hodin velikonočně dekorova-
ným muzeem a prodejní výstavou kraslic, malovaných perníčků, 
medových produktů, slaměných ozdob a výrobků z vizovického 
těsta. K vidění budou ukázky zdobení perníčků, vajíček, pletení po-
mlázek a malování na obličej. Pro děti budou připraveny tvořivé 
dílničky (malování vajíček různými technikami, perníčků a dalšího 
velikonoční tvoření…). Nebude chybět drobné občerstvení a teplá 
medovina.
V  době velikonočních svátků od 29. března do 1. dubna 2024 
bude otevřeno od 9.00 do 16.00 hodin.

Sezonu začínáme 1. dubna 2024 dle otvírací doby:
DUBEN 
pondělí – zavřeno
úterý – neděle od 9.00 do 16.00 hod.
KVĚTEN, ČERNEN, ČERVENEC, SRPEN 
pondělí – zavřeno 
úterý – neděle od 9.00 do 17.00 hod. 
ZÁŘÍ, ŘÍJEN 
pondělí – zavřeno 
úterý – neděle od 9.00 do 16.00 hod. 

Přijďte se podívat, těšíme se na vás.
Za muzeum Švýcárna Stanislava Jedličková

Sezonu začínáme 1. dubna 2024 dle otvírací doby:
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Masopustní nedělí – letos to vyšlo na 11. února, začínají poslední 
tři dny masopustu, které byly vždy považovány za vrchol veselí. 
Popeleční středou pak zábava končí a nastává čtyřicetidenní půst, 
který potrvá až do Velikonoc.
Tenhle svátek nám připomíná, že zima už pomalu končí a jaro je 
za dveřmi. Oslava na prostranství před školou byla s maškarami 
veselá, zahrála dechová hudba Malinovka, fl ašinetář, k  dostání 
byly výborné masopustní speciality a nápoje. Bez deštníků se to 
letos zase neobešlo, ale nebyla zima. Jaro vítej!

Jana Švecová, radní

 ■ MASOPUSTNÍ NEDĚLE
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Stálé expozice:
Mozaika z dějin regionu – seznámíte se 
s  dějinami města Chrudimi neobvyklým 
a  zajímavým způsobem. Během návště-
vy budete procházet temným koridorem, 
ve  kterém se postupně objevuje dvanáct 
prostorových scén. 

Alfons Mucha – plakáty – v expozici před-
stavujeme jedinečnou sbírku 42 litografi í 
významného českého malíře a  představi-
tele secese Alfonse Muchy (1860–1939). 

Výstavy:
7. 3.–21. 4. 2024
Za pokladem ztraceného města
Touží vaše děti po dobrodružství? Chtějí se 
stát objeviteli? Přijďte na  výstavu, nechte 
je, aby se z  nich stali badatelé, objevitelé 
dávno ztracené civilizace a jejích pokladů. 
Výstavní sály se promění v  interaktivní 
ztracené město, částečně inspirované sta-
rověkou říší, kde si s pomocí hlavolamů, ré-
busů, her i úkolů procvičí bystrost, logické 
myšlení, paměť, kombinační schopnosti, 
týmovou spolupráci i  trpělivost. Doká-
ží Vaše ratolesti projít všemi nástrahami 
a splnit připravené úkoly? Zvládnou přejít 
přes nebezpečnou stezku plnou pohybli-
vých kamenů? Rozluští prastaré symboly 
a  jazyk zapomenutého národa? Přijďte 
k  nám do  muzea a  zjistěte to! Bude-li je-
jich mise úspěšná, objeví na  konci svého 
dobrodružství poklad. Navíc získají zážitek, 
který jim ukáže, že bavit se mohou i  bez 
počítače a mobilního telefonu. Stanou se 
součástí jiného druhu hry. Zažijí ztracené 
město na vlastní kůži. 

22. 3.–31. 8. 2024 
Řemeslo má zlaté dno (od cechů po sou-
časnost) 
vernisáž 21. 3. od 17 h 
Výstava výběrově mapuje rozmach řeme-
sel a  živností v  Chrudimi od  jejich vzniku 
do současné doby. Připomene cechy, živ-
nostenská společenstva, zánik svobodné-
ho podnikání po roce 1948 i jeho obnovení 
po roce 1989. 

Doprovodné akce:
Objevitel ztraceného města 
14. 3. 2024 9–12 hod.; vstupné: 50 Kč 
Tvořivá dílna o jarních prázdninách, kde se 

z dětí stanou malí dobrodruzi, kteří se na-
učí dovednostem potřebným pro objevné 
výpravy, jako je tvorba map a šifrování taj-
ného písma. Na výpravu musí mít ale i svo-
ji výbavu, a proto si vytvoří svůj dalekohled 
a  krabičku poslední záchrany. Následně 
budou moci odvážně vkročit do  tajemné 
výstavy „Za pokladem ztraceného města,“ 
kde budou mít příležitost otestovat své 
čerstvě nabyté dovednosti. 

Zelený čtvrtek 
28. 3. 2024 9–12 hod.; vstupné: 50 Kč 
Tradiční velikonoční tvořivá dílnička. Děti 
budou moci vyrábět velikonoční dekorace, 
jako jsou ovečky, papírová vajíčka, ale i prs-
toví maňásci či papírové kytičky.

Bc. K. Štrbková,
Regionální muzeum Chrudim

 ■ ZA KULTUROU DO NEDALEKÉ CHRUDIMI

Vážení čtenáři, dovolte, abych Vás s před-
stihem informovala o  akcích, které při-
pravujeme. Podrobnosti budou otištěny 
v Ozvěnách v dalších měsících.
Nyní jen stručně pro ty, kteří plánují hodně 
dopředu :)
Divadelní prohlídky na zámku:
19. a 26. května a 16. a 23. června 2024.

Rodinné odpoledne u Auerspergů v zá-
mecké zahradě:
2. června 2024
Benefi ční hudební festival Slatiňany 
2024:
7. června –  pěvci Gabriela Beňačková a Ja-

kub Pustina 
8. června –  dechové trio El GonzAles, zpěv J. 

Jablunka, H. Otáhalová
9. června –  symfonický orchestr pardubic-

ké konzervatoře a sólisté J. Ko-
tal a A. Stránská

15. června –  Jiří Pavlica & HRADIŠŤAN

Těším se na Vás na některé z našich akcí!!! 
Iva Ryzová 

 ■ KVĚTEN A ČERVEN S ACORDEM
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POVEDENÝ VSTUP DO SEZÓNY
Halové KP znamenají vždy dlouhé cestová-
ní. Závody se mohou konat pouze na třech 
místech v  republice – v  Praze, Jablonci 
a Ostravě. Stejně jako loni se letos o tituly 
krajských přeborníků závodilo na  severu 
Moravy. A  našim se dařilo výtečně. Podí-
vejme se na jejich výsledky.
60 m  7. Matěj Kaňka 06  7,27
 (mezi juniory 3.)
  V rozběhu si Matěj zaběhl výbor-

ný osobák 7,24.
200 m 7. Matěj Kaňka 06 23,54
  halový osobák
800 m 3. Radim Kopiště 07 2:04,38
  halový osobák
Koule 5 kg 1. Tomáš Flídr 07 14,99
 druhý nejlepší životní výkon
60 m 5. v R Žaneta Žáčková 07 8,52
60 m př. 3. Alice Cajthamlová 07 9,39

 osobák
Výška 1. Alice Cajthamlová 07 173 (!)
 osobák
Koule 3 kg 2. Majda Chaloupková 07 11,40
 osobák
Ročníky 2007 jsou dorostenci, 2006 junio-
ři. Kromě koule, kde je různá váha nářadí, 
se ve všech ostatních disciplínách závodilo 
společně s muži, resp. ženami. Výkon Alice 
Cajthamlové ve výšce je letos ve své katego-
rii 3. nejlepší v republice, koulař Tomáš Flídr 
je zatím 5., Radim Kopiště je na 800 m 15. 
Alice a Tomáš se svými výkony nominovali 
na mistrovství republiky, velkou naději má 
i půlkař Radim. V každém případě jsou vý-
kony našich atletů velkým příslibem pro 
letní sezónu.
Alice Cajthamlová na vítězné vlně
Alice letos v hale závodila čtyřikrát a poka-
ždé vyhrála, přestože se jednalo o závody 

žen a ona je stále ještě dorostenka. 6. led-
na skočila v Ostravě 172, 20. ledna v Praze 
168, 4. února v  Ostravě 173 a  15. února 
opět v Ostravě 174 cm, tedy další zlepšení 
osobního rekordu. Oproti loňskému ven-
kovnímu rekordu se už zlepšila o 3 cm.

z.j.

 ■ KRAJSKÉ PŘEBORY V HALE – OSTRAVA 4. 2. 2024

 ■ KDYŽ DO ŽIVOTA VSTOUPÍ 
DUŠEVNÍ ONEMOCNĚNÍ, 
KONTAKTUJTE TÝM PÉČE
O DUŠEVNÍ ZDRAVÍ 

Když do  života vstoupí duševní onemoc-
nění, dá se to zvládnout. Je důležité si říci 
o pomoc. Vyhledat odbornou pomoc není 
ostuda, naopak, je to odvaha změnit svůj 
život. 
Jsme organizace Péče o  duševní zdra-
ví. V  Chrudimi působíme od  roku 2006 
a od roku 2020 poskytujeme služby centra 
duševního zdraví. 
Náš tým tvoří zdravotníci, sociální pracov-
níci i peer konzultanti a všichni jezdí za kli-
enty domů nebo na jiné domluvené místo. 
Díky tomu klienty podporujeme rychle, 
efektivně a můžeme včas reagovat na  je-
jich potřeby, a  tak například předcházet 
někdy zbytečným hospitalizacím. 

Nejčastěji podporujeme klienty při: 
•  zvládání projevů duševní nemoci v běž-

ném životě, 
•  zajištění psychiatrické péče, nastavení 

medikace a terapeutického plánu, 
•  jednání na úřadech, 
•  fi nančním hospodaření, 
•  nácviku péče o  vlastní osobu i  domác-

nost, 
•  řešení krizových situací, jako je ztráta za-

městnání či bydlení aj., 
•  aktivním trávení volného času a získávání 

společenských kontaktů. 

Sídlíme na adrese: Městský park 828 a 274, 
Chrudim. Pokud potřebujete pomoc, kon-
taktujte koordinátorku vstupu do  služeb 
Mgr. Jolanu Wiechecovou:
jolana.wiechecova@pdz.cz
nebo 774 915 755. 
Přijít můžete i  osobně v  kontaktní den: 
STŘEDA 10:00–14:00 hodin. Naše služby 
jsou bezplatné a jsou určeny pro obyvatele 
okresu Chrudim starší 16 let, kterým do ži-
vota vstoupilo vážné duševní onemocnění, 
jako je schizofrenie, bipolární poruchy aj. 
Podporujeme také rodiny klientů. Více in-
formací na www.pdz.cz. 
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Bezesporu památkově nejvýznamnějším areálem ve Slatiňanech 
je ten zámecký. Ostatně o tom svědčí i fakt, že patří mezi 20 ná-
rodních kulturních památek Pardubického kraje. Národní památ-
kový ústav (NPÚ) jako správce přichází každoročně s řadou novi-
nek, za nimiž stojí mnoho úsilí a práce, která často není na první 
pohled vidět. Rád bych se s vámi o ty z roku 2023 podělil.
Prohlídku zámku je možné si dopřát celoročně, zimní prohlíd-
kový okruh bývá nejoblíbenější tradičně během adventních dní, 
v  loňském roce si během zimy na zámek našlo cestu 4443 ná-
vštěvníků, v hlavní turistické sezóně od dubna do října pak dal-
ších 27 268 turistů.
Během celého roku návštěvníci proudili nejen zámeckými inte-
riéry, ale různými mimořádnými prohlídkami – kastelánskými, 
exkurzemi zahradou, hranými pro rodiny s dětmi spolu se slati-
ňanským spolkem ACORD. Zcela mimořádné bylo zpřístupnění 
zámeckých interiérů hendikepovaným v rámci akce Památky bez 
bariér (pro nevidomé, neslyšící a také vozíčkáře).
Velkému zájmu se těšila řada kulturních akcí – divadlo Straši-
dlo cantervillské, talk show (Vý)Letních 7 pádů Honzy Dědka, Zá-
mecká noc, Rodinné odpoledne nebo Hudební festival připravený 
spolkem ACORD a Mgr. Ivou Ryzovou.
Vybrané vstupné je okamžitě „otáčeno“ do stavební údržby, ob-
novy a  restaurování. Takže každý návštěvník vlastně přispívá 
k tomu, aby to ve Slatiňanech bylo opět o něco hezčí. Bezespo-
ru největší stavební akcí loňského roku byla obnova východní 
zdi a plotu směrem k Modele (tato akce byla velmi náročná a bez 
dotace z  Ministerstva kultury nerealizovatelná). Opraveno bylo 
dřevokaznou houbou poškozené vřetenové schodiště v severním 
křídle. To v budoucnu bude sloužit jako hlavní spojnice v obno-
vené hipologické expozici. Ta ale stále čeká na svou rehabilitaci, 
neboť je potřeba obnovit krov a interiéry severního křídla. Dokon-
čili jsme také likvidaci následků řádění supercely z roku 2022 a vy-
sadili více než 30 nových stromů, stovky keřů a trvalek. Opravena 
byla i šindelová střecha na provozním domku, ze zámecké půdy 
jsme snesli rozebraná kachlová kamna, očistili a uložili do nového 
depozitáře, v zahradě byly umístěny nové informační panely, v zá-
zemí byl nainstalován nový kotel na biomasu. Ten slouží k vytápě-
ní skleníků, kde se zimují stovky palem, citrusů a dalších rostlin, 
které jsou v sezóně rozmístěny v exteriérech i interiérech zámku. 
Systém zužitkuje dřevo ze zámeckého parku a  zahrady, menší 
větve rozdrtí v roce 2022 pořízený štěpkovač – vzniklá hmota se 
využije k mulčování záhonů. Cílem je snížit ekologickou stopu (vý-
roba a doprava, plyn na vytápění skleníků apod.) a fi nanční ná-
klady na údržbu památkově chráněného areálu. Projekt navazuje 
na již instalovanou podzemní nádrž na dešťovou vodu pro zálivku 
ve skleníku. Naprojektována byla obnova spojovací chodby mezi 
zámkem a kostelem, k čemuž jsme také úspěšně získali stavební 
povolení. Zahájena byla také digitalizace zámecké knihovny.
Povedlo se nám získat soubor původního nábytku ze zámku (dvě 
barokní truhly, dýhovaný prádelník, empirová skříň, druhoroko-
ková pohovka a dvě křesla), který kníže Auersperg daroval v roce 
1932 k výslužnému vrchnímu panskému kočímu Františku Pro-
cházkovi ze Slatiňan, jehož pravnuk nám jej nabídl zpět. Získali 
jsme také soubor afrických trofejí, kterými bude v následující se-
zóně upomenuto na lovecké výpravy knížete Auersperga do Af-
riky. Dokončeno bylo restaurování 2 prádelníků, 1 psací stolu, 
1 bufetového stolu, 1 barokního dámského sedla, zahájeno bylo 
restaurování 2 barokních skříní, 2 barokních truhel, 1 pohovky, 
2 křesel, 3 hodin, 1 sádrové sošky koně, 2 obrazů, 2 lustrů, 1 látko-
vého přehozu na sedlo, 4 papírových grafi k.
Mezi zásadní akce patřilo také dokončení rehabilitace prostor 
s restaurováním nástropní malby v přízemí č.p. 30, kde byla kon-
cem roku 2023 otevřena kavárna. Jejím novým provozovatelům 
přejeme mnoho spokojených zákazníků.
A  to vše v  kombinaci s  každodenním papírováním, údržbou, 

péčí a  návštěvnickým provozem, který nám občas lidé neu-
snadňují, neboť jsme se opět setkali s vandalismem, neukázněný-
mi cyklisty, kteří smykují na mlatových cestách. Tím narušují jejich 
povrch, který musíme pracně upravovat. Starosti nám dělají také 
volně pobíhající psi, neuklizené exkrementy atd. Tímto bych Vás 
chtěl požádat, abyste nebyli k takovýmto jevům lhostejní a nene-
chali si líbit, že někdo není schopen dodržovat pravidla, která mají 
za cíl ochránit památku a nám pomoci v péči o ni. Moc děkuji. 
Velké poděkování za pracovní nasazení patří i všem zaměstnan-
cům zámku, kteří se velmi snaží o to, aby se návštěvníkům líbilo 
a rádi se k nám vraceli.

A na co se můžete těšit v roce 2024?
Stavební akce: Rádi bychom nad rámec běžné a pravidelné údrž-
by pokračovali s obnovou areálu. Pokud se zadaří a protlačíme 
náš projekt do  priorit NPÚ, pak by měla být zahájena obnova 
chodby do kostela. Rádi bychom zprovoznili i zámeckou kuchyni 
a zrestaurovali sochu koně Thesea (pokud seženeme fi nance).

Upravené a obnovené interiéry: Přes zimu dochází k další úpra-
vě a rehabilitaci interiérů zámku, byla vytapetována knížecí ložni-
ce a lovecký pokoj. Archivní průzkum nám pomohl navrátit opět 
další části zámku jeho původní předválečnou podobu. Dokonce 
se nám podařilo získat i další kusy mobiliáře odvezené ze Slatiňan 
po roce 1945. Novinkou budou i prohlídky ve znakovém jazyce 
pro neslyšící.

Kulturní akce: Aby naše nabídka byla pestrá, máme připravenu 
řadu dalších akcí, na které bych vás chtěl pozvat.

•  Podvečerní prohlídky zimní expozice s kastelánem
•  28. 3.–1. 4. – Velikonoce a Vítání jara na zámku – jarní výzdoba 

a inspirace v zámeckých interiérech
•  Kastelánské prohlídky Pokrok nezastavíš 
•  Hrané prohlídky pro rodiny s dětmi 
•  2. 6. – Rodinné odpoledne v zámecké zahradě
•  7.–9. 6. – Hudební festival – 3 koncerty na nádvoří 
•  8.–9. 6. – Víkend otevřených zahrad 
•  25. 6. – 7. pádů Honzy Dědka v zámecké zahradě
•  27. 7. – Zámecká noc
•  24. 8. – Hradozámecká noc 
•  30. 8. – Bílá paní na vdávání – divadelní představení v zámecké 

zahradě 
•  Dny evropského dědictví
•  9. 11. – příjezd sv. Martina 
•  Advent na zámku 

Aktuální informace nejen o kulturním dění na zámku najdete vždy 
na webových stránkách www.zamek-slatinany.cz.

Zdraví Jaroslav Bušta, zdejší kastelán

péčí a  návštěvnickým provozem, který nám občas lidé neu-

 ■ CO NA ZÁMEK PŘINESL ROK 2023
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Ahoj, jsem Liliovníček a  jmenuji se po vzácném stromu liliovník 
tulipánokvětý, který roste na naší školkové zahradě ve Švermově 
ulici, kde jsem se o prázdninách zabydlel. Zajímá Vás, co jsem tam 
od září s dětmi zažil? Tak já vám to moc rád povyprávím.
První školní den se ve školce dveře netrhly. Maminky, tatínkové 
i babičky a dědečkové vodili děti po prázdninách do školky. Ně-
kteří přicházeli s úsměvem, někteří trochu bojácně, ale s  tím si 
paní učitelky hravě poradily. Přišel také pan starosta, který dětem 
popřál krásný školní rok.
Podzimní dny plné sluníčka si děti užívaly na školní zahradě, kde 
mají k dispozici herní prvky, venkovní učebnu, ohniště, novou jízd-
ní dráhu, která láká k projetí na koloběžkách, odrážedlech nebo 
traktůrkách. Příjemné podzimní dny vybízely k výletům s batůžky, 
na které jsem s dětmi vyrazil.
A kde jsme všude byli? To vám hned řeknu! 
S Kytičkami a Pohádkami jsem jel na statek Apolenka. Tam jsem 
viděl koně, kozy, lamu a spoustu zvířátek. Sluníčka mě zase vy-
vezla autobusem na  zříceninu hradu Žumberk. Starší děti jely 
do Chrudimi na dopravní hřiště, chodily do lesa, na Kočičí hrádek, 
na zámek, do parku. Nejmenší Pohádky se vydaly na prozkoumá-
ní hřebčína. Předškoláci potěšili babičky v  DDS hezkým vystou-
pením a dárečky k jejich jmeninám a narozeninám. Dokonce byli 
i na základní škole, kde k venkovní výuce využili venkovní učebnu. 
Starší děti chodí pravidelně plavat do bazénu. A tam je to ale zába-
va! Jednou mě vzaly s sebou a já si to tam s dětmi moc užil. Málem 
bych zapomněl. Také jsem jel vlakem na výlet do Betléma v Hlin-
sku v Čechách. Tam mě vzaly děti rovnou dvakrát a pokaždé to byl 

krásný výlet. Předškoláci nyní jezdí na lyžařský výcvik. Už se těším, 
až pojedu s nimi a budu vám moc vyprávět, jak jim to lyžování jde. 
Zajímalo by Vás ještě, kdo naši školu navštívil? To Vám moc rád 
povím. 

Tak třeba za námi chodí do školky kamarád Ártík. Má čtyři nohy 
a moc příjemný kožíšek. S dětmi si chodí hrát a vždy je naučí něco 
nového. Je to speciální pejsek, který umí léčit děti psí láskou. A my 
ho ve školce máme všichni moc rádi a vždy se na něj těšíme.
Na návštěvu za námi přijela i paní z Regionálního muzea v Chrudi-
mi s programem „To je zlaté posvícení“, pánové s ukázkou dravců 

Tak třeba za námi chodí do školky kamarád Ártík. Má čtyři nohy 

krásný výlet. Předškoláci nyní jezdí na lyžařský výcvik. Už se těším, 

 ■ ZPRÁVY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY SLATIŇANY
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z jihlavské ZOO, kteří nám předvedli přelety a lov kořisti. Na ná-
vštěvu přijela i moje kamarádka Srdíčková víla, která dětem za-
hrála pohádku. Děti navštívil Mikuláš, čert a anděl. Ale nebojte, 
naše děti jsou hodné, tak nakonec čert odešel s prázdným pytlem. 
Poslední návštěvu jsem neviděl, ale děti říkaly, že tu byl a přinesl 
jim spoustu dárků. Jeden chlapeček mi prozradil, že to byl Ježíšek. 
 Co bych Vám tak mohl ještě povědět…. Já už vím. Do školky chodí 
děti a rodiče do práce. Tak by to mělo být, ale u nás ve školce se 
konají akce, na které chodí děti, rodiče i babičky a dědečkové. Ty 
já mám nejradši. Všude plno smíchu, lidí, děti zpívají, tancují, plní 
úkoly. Je to velká legrace.
Na podzim jsme společně zamykali naši zahradu. Nejprve jsme 
ji s dětmi uklidili a připravili k zimnímu spánku. Práce byla šup 
šup hotová. Společně s  rodiči, s  básničkou, písničkou a  barev-
ným klíčem jsme zahradu uzamkli a nyní ji necháváme spinkat 
až do jara.

Nadešel vánoční čas a ve škole panovala krásná atmosféra. Děti 
se věnovaly vánočním tradicím a  zvykům. Oblíbenou tradicí 
ve školce je slavnostní rozsvícení vánočního stromu. Děti pro ro-
diče nacvičily vánoční vystoupení a odměnou jim byl velikánský 
potlesk. Všichni zaměstnanci školky společně připravili vánoční 
jarmark. Drobnými fi nančními příspěvky mohli i letos rodiče při-
spět na zakoupení vodního prvku na zahradu. Celou akci jsem si 
moc užíval a nasával tu krásnou, vánoční atmosféru.
Nyní se s Vámi musím již rozloučit, ale brzy se zase ozvu, abych 
Vám pověděl, co se stalo ve školce nového. 

A kdyby mě rodiče dětí z naší školky chtěli vzít s sebou na rodinný 
výlet, budu moc rád. Určitě mě ve školce najdete. Ahoooooj Lili-
ovníček.

Mgr. Eva Tomišková, ředitelka MŠ

STALO SE

Nadešel vánoční čas a ve škole panovala krásná atmosféra. Děti Nadešel vánoční čas a ve škole panovala krásná atmosféra. Děti 
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Na  několika obrázcích v  listopadových Ozvěnách 2011 bylo au-
torem článku ukázáno nové oplocení veřejného památníku 
usmrcených ve světové válce 1914–1919, jež nahradilo původní 
z dřevěných latěk dle zakázky MěÚ Slatiňany. Jeho autorem byl 
pan Vojáček a instaloval jej v úmyslu k místu určení, v stálé úctě 
k padlým občanům obce. Podobné oplocení vidíme u mnohých 
rodinných domků a zdobí také všechny tři vchody na slatiňanský 
hřbitov.

Na obr. č. 1 je zachyceno Vojáčkovo oplocení památníku ve Škro-
vádě, reprezentující přirozeně pietu k zahynulým občanům, uve-
dených na symbolickém pomníku oběti války. Malá cedulka na se-
znamu padlých upozorňuje na prsť z bojiště I. světové války jako 
připomínku jejich skonu, kde byli uloženi mrtví do  společného 
hrobu.
Na obr. č. 2 je původní veřejný hrob na návsi s dřevěným oplo-
cením, odhaleným 8. 8. 1923. Podrobné informace přinesl popis 
ve výše citovaných Ozvěnách od autora článku.
Připomínáme přítomnost žen vdov v černých šatech a šátcích se 
svými dětmi při ofi ciálním předání pomníku starostovi tehdy sa-
mostatné obce (obr. č. 3). Ještě před nimi byl hlavním řečníkem 
legionář p. Vávra z Chrudimi (obr. č. 4).
O novém oplocení p. Vojáčka se vyjádřil místní Okrašlovací spo-
lek v letáku, potažmo i v petici, pod nimiž je podepsán J. Koreček. 
Přirozeně v negativním slova smyslu, tedy velmi pejorativně, vůči 

kovovému osazení tohoto oplocení, k němuž však nelze mít žád-
ných výhrad (obr. č. 1).
Stanovisko MěÚ si pan Koreček přečetl v Ozvěnách, kterého radní 
zvali ke konzultaci o koncepci nového plotu. Té však nebylo dosa-
ženo, protože škrovádský spolek se o stanovisko radních nezají-
mal. Město platilo za restauraci pomníku méně než činil původní 
rozpočet a  je ukázkou vzorně ošetřované památky. Pro většinu 
občanů je to posvátné místo a lidé k němu vzhlíží se vzpomínkou 
na předky, kteří mají v obci tento symbolický hrob, jako je tomu 
ve Slatiňanech v parku J. Johna před školou.

Ing. Milan Vorel

 ■ KOVOVÉ OPLOCENÍ PAMÁTNÍKU PADLÝCH NA NÁVSI VE ŠKROVÁDĚ 
NEVYVOLÁVÁ JIŽ EMOCE MÍSTNÍHO OKRAŠLOVACÍHO SPOLKU

Na obr. č. 1 je zachyceno Vojáčkovo oplocení památníku ve Škro-Na obr. č. 1 je zachyceno Vojáčkovo oplocení památníku ve Škro-

kovovému osazení tohoto oplocení, k němuž však nelze mít žád-

Obr. č. 1

Obr. č. 2

Obr. č. 4

Junák – český skaut, středisko Slatiňany, z.s. Vás srdečně 
zve na 19. ročník skautského plesu „Do Las Vegas” ve Sla-
tiňanech, který se koná 23. 3. 2024 v Sokolovně. 

Čeká na Vás předtančení, barmanská show a mnoho další-
ho. K poslechu a tanci zahrají TDO ZUŠ Chrudim a DJ Marek 
Šinkora.

Začátek plesu: 19:30 h.
Vstupné: 250 kč

Rezervace vstupenek do 16. 3. 2024 na e-mailu
ples.rezervace@seznam.cz

Více informací naleznete na facebookové události 19. skautský 
ples „Do Las Vegas”.

 ■ POZVÁNKA NA 19. SKAUTSKÝ PLES 
VE SLATIŇANECH

Obr. č. 3
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Dva psi z  Palackého ulice ve  Slatiňanech opakovanými útoky 
způsobili v průběhu přibližně roku a půl zranění několika psům, 
někdy i jejich majitelům, kteří byli zraněni ve snaze bránit svého 
psa. Ve Slatiňanech došlo ke 4 případům napadení s vážnějšími 
následky. 
Vedení města se opakovaně obracelo na  policii, Krajskou vete-
rinární správu, právníky, starosty jiných obcí s podobnou zkuše-
ností, opakovaně kontaktovalo a vyzývalo majitelky psů i majitele 
domu k zabezpečení zvířat, podpořilo petici občanů adresovanou 
majiteli domu. Bohužel k odebrání psů může dojít pouze na návrh 
veterinární správy a je to velmi zdlouhavý proces. Proto jsem jako 
starosta dále tlačil s řešením na majitele domu a majitelky zvířat. 
Hlavní cíl, který se nakonec povedl, byl psy dostat pryč z města. 
Majitelky psů, na základě důrazné urgence, nakonec jednoho psa 
odvezly do Hradce Králové k novému chovateli a majitelka druhé-
ho souhlasila s umístěním do útulku, kam jsme psa odvezli (odtud 
si psa již odvezl jiný chovatel).
Pro obyvatele města je to dobrá zpráva, avšak pro majitelky tím 
příběh nekončí. Potrestání viníků bude záviset na posouzení, zda 
se jedná o přestupek nebo trestný čin, přičemž odpovídající or-
gány budou postupovat dle platných právních předpisů. Vedení 
města bude případ nadále řešit a spolupracovat s PČR a dalšími 
dotčenými orgány. 
Mrzí mě situace všech poškozených a zodpovědných majitelů psů 
a také všech, kteří byli v souvislosti s útoky psů zraněni nebo měli 
při styku s těmito psy pocit ohrožení. Nejhorší je bezmoc a bohu-
žel i dle zákona je velmi složité se tomuto bránit. 

Jan Brůžek, starosta

VÝVOJ SITUACE
Nejprve byl, podle výpovědi sousedů, chován pes plemene sta-
ford bez zjevných problémů. Postupně pes začal útočit, agresivita 
i  za plotem se stupňovala, do chovu přibyl další pes (fena ban-
doga) a situace eskalovala útěky psů a  jejich volným pohybem. 
Postupně jsme se také dozvídali od policie a orgánů řešících pře-
stupky, že jeden ze psů měl na svědomí napadení i v místě svého 
předchozího bydliště.
První napadení – říjen 2022 – pes venčený majitelkou napadl ma-
lého křížence, který byl venčen na vodítku. Majitelka staforda ne-
zvládla a ten se jí vysmekl. Napadený pes podstoupil operaci, byly 
pokousané 2 ženy při snaze oddělit psy, zachránit napadeného. 
Prosinec 2022 – napaden buldoček, který musel podstoupit operaci.
Leden 2023 k chovanému stafordovi přibyla fenka – štěně pleme-
ne Bandoga.
Srpen 2023 – napadení malého pejska při venčení obou psů, na-
padený menší pejsek utrpěl vážná zranění (pneumotorax). 
Poslední útok na psa proběhl v pátek 16. února 2024. Volně po-
bíhající psi napadli Huskyho, který utrpěl poranění ucha a zranění 
na krku. Žena, která psa venčila se zranila pádem na zem. Volně 
pobíhající psi byli ve spolupráci s PČR odchyceni v Orli a předáni 
zpět majitelkám. Už to samo o sobě je těžko pochopitelné a pro 
zraněnou ženu a  majitele zraněného a  operovaného zvířete to 
muselo působit jako výsměch.
Ihned, jakmile se starosta dozvěděl, že psi pobíhají po městě, byl 
informován jak ředitel školy, tak zejména ředitelka školky, aby va-
rovala učitelky, které byly s dětmi na vycházce. Jedna třída se se 
psy potkala, naštěstí se děti i učitelky ukryly do bezpečí na soukro-
mou zahradu, kam je vpustila majitelka domu.
Hned další den, v sobotu 17. února 2024, v podvečerních hodi-
nách psi opět utekli – řešeno s Městskou policií Chrudim. Hlídka 
po příjezdu zjistila, že psi už byli zpět u majitelek, které útěk po-
tvrdily. 
Tento sled událostí byl pomyslnou poslední kapkou. Je nepřípustné 
ohrožení dětí, lidí nebo zvířat chovaných zodpovědnými majiteli. 
Majitelky podcenily výběr plemene, nezvládly zajistit zabezpečení 

prostoru, ve kterém se psi nacházeli, při venčení nepoužívaly košík, 
správné vodítko a obojek, psi neměli pravidelný pohyb, neměli zá-
kladní výcvik, tak jak by to měl činit každý zodpovědný majitel psa. 
Majitelky, i přes sliby, nereagovaly na opakované výzvy situaci ře-
šit – zajistit bezpečnost až po opakované výzvy, aby psy předaly 
do nějakého zařízení nebo je umístily ke zkušenému chovateli. 

VYJÁDŘENÍ DOTČENÝCH ORGÁNŮ A ODBORNÍKŮ
Podle vyjádření KVB advokátní kanceláře, s  níž vedení města 
případ konzultovalo, má město v rámci samostatné působnosti 
omezené možnosti řešení. Stěžejní je možnost zajistit ve spolu-
práci s městskou policií či odborně způsobilou osobou odchycení 
volně pobíhajícího psa a jeho umístění do útulku. Vedoucí advo-
kát kanceláře KVB, pan Bouška nám vysvětlil, že právní úprava je 
nastavena tak, že primárně by se měl odchycený pes vrátit vlast-
níkovi, aby si jej převzal a zabezpečil. Když toto není možné nebo 
dojde-li k opakovanému úniku, umístí se pes do útulku, odkud si 
jej však může vlastník po úhradě nákladů vyzvednout. 
„Vlastník uniklého psa přitom nese v rovině občanskoprávní odpověd-
nost za škodu případně vzniklou v důsledku ublížení na zdraví fyzické 
osobě, která byla psem napadena, či také v důsledku zranění cizího 
psa. Zároveň zpravidla nese i následky v podobě pokuty za přestupek. 
Přestupek spočívající v nezabezpečení psa před únikem lze sankcio-
novat až do výše 100 tis. Kč a projednává jej Městský úřad Chrudim. 
V rámci přestupkového řízení vše závisí na konkrétních okolnostech 
úniku a  zpravidla v  takových případech nelze dosáhnout odejmutí 
psů natrvalo.“ (Mgr. et Mgr. Michal Bouška, vedoucí advokát)
Městský úřad Chrudim, odbor životního prostředí nám též po-
tvrdil, že projednávají v souvislosti s těmito psy již tři přestupky. 
„Všechny byly na podnět policie a týkaly se útěku psů a napadení ji-
ných psů. Víme, že tam situace je velmi problematická, ale bohužel 
z naší strany můžeme věc řešit pouze udělováním pokut, které zvy-
šujeme.“ (Ing. Kateřina Mrózková. Oddělení přírodního prostředí, 
vedoucí oddělení)
Do případu agrese psů významně nemůže zasáhnout ani veteri-
nární správa. Ta má totiž za úkol chránit zvířata a z jejího pohledu, 
pokud mají psi výběh, jídlo a  vodu, tedy nelze razantně zasáh-
nout. „Řešit to bude muset někdo jiný,“ zareagoval na dotaz ředitel 
Krajské veterinární správy MVDr. Josef Boháč (Zdroj: Chrudimský 
deník). 
Místní veterinář a zkušený chovatel pan Ivan Jeník, se kterým byl 
případ též konzultován a pomáhal se zajištěním místa v Útulku 
v Podlíšťanech pro fenu Bandoga se vyjádřil k tomu, jakou mají psi 
šanci do budoucna, čím může být takové chování psů způsobeno 
a jak se zachovat v podobných situacích.
„Plemeno, které bylo dovezeno do Podlíšťan byla fena Bandoga 15 mě-
síců stará. Byla trochu bojácná, ale určitě ne zákeřná. Myslím si, že když 
se dostane ke zkušenému chovateli-cvičiteli, tak má velkou šanci dělat 
někomu radost. Je to plemeno pro zkušenější majitele, a hlavně pro 
ty, kteří se mu budou věnovat!!! Obecně je to hlídač a nemusí jiné psy.
Ten druhý, Stafordšírský teriér, samozřejmě patří do rukou zkušených 
a trpělivých majitelů, kteří mu budou věnovat dost času (sami jsme 
ho měli 14 let). Když má dobré vedení, je to nekonfl iktní a věrný pes. 
Opět není vhodný pro nezkušené a zaneprázdněné majitele a k jiným 
psům. 
Psi reagovali pudově – podle charakteristiky svého plemene. Pravdě-
podobně by se při setkání s jiným psem choval každý samostatně stej-
ně. Myslím si, že fena se jen „přidala“ je dost mladá. Takováto pleme-
na by si měli určitě pořizovat majitelé se zkušeností a časem na výcvik 
a potom na pravidelnou činnost se svým psem.“
Pan Jeník také zmínil, že pokud už dojde k  takové situaci, není 
dobré mezi psy dávat ruce či nohy, jelikož určitě dojde k úrazu člo-
věka. Když vidíme volně pobíhajícího psa včas je lepší se vyhnout 
konfl iktu, nebo se raději někam schovat (za plot, do domu apod). 
(MVDr. Ivan Jeník).

 ■ AGRESIVNÍ PSI BYLI ODVEZENI PRYČ ZE SLATIŇAN
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Rok 2023 nebyl pro naši jednotku vůbec odpočinkový, již v prvním 
měsíci roku, v lednu, jsme měli na kontě 10 výjezdů.
Oproti 113 výjezdům z roku 2022 (nejvíc za dobu naší existence) 
jsme v roce 2023 vyjeli celkem ke 106 výjezdům na žádost KOPIS 
(Krajské operační a informační středisko). Počet zásahů se diame-
trálně zvětšuje oproti minulým rokům.
Z celkového počtu již zmíněných 106 je: požárů – 29, DN (dopravní 
nehody) – 33, TP – technická pomoc 35, AED (defi brilátor) – 6, únik 
látek – 2, ZOČ – 1.
Oproti roku 2022 je to 1/3 nárůst dopravních nehod a o 8 požárů 
více. Z těch bylo po hodně dlouhé době nezvykle mnoho požárů 
obilí, techniky při sklizni a následném uskladnění. Zde například 
v Zaječicích 15. 7. v nočních hodinách hořelo pole obilí nastojato 
a ohrožovalo přiléhající RD. Nebo 23.7. požár pole s lesem u obce 
Čejkovice, kde jsme vykonávali dohlídku až do druhého dne. Dále 
to byly požáry vozidel, RD, hospodářských stavení, pergol…
Bohužel u DN je již zmiňovaný nárůst nejenom v počtu, ale i v zá-
važnosti zranění účastníků nehod. V září a říjnu jsme zasahovali 
u tří nehod se zraněními neslučitelnými se životem, a to u Slati-
ňan, Lukavice a směr Sobětuchy. A nejenom u těchto zmíněných 
jsme museli vyprošťovat osoby z vozidel pomocí hydraulického 
vyprošťovacího nářadí. 
Z technických zásahů jsme hlavně řešili popadané stromy na ko-
munikace nebo RD, likvidovali obtížný hmyz, řešili zamezení úniku 
provozních náplní z vozidel, otevření uzavřených prostor, likvidaci 
následků povodní. Ve dvou případech jsme zasahovali na zame-
zení úniku látek do přírody nebo na komunikaci.
Dále jsme spolupracovali se ZZS a to např. při pádu osoby ze skal 
ve Škrovádě nebo při transportech osob z prostor do sanitek.
Na tuto činnost navazují zásahy s AED (automatický externí defi b-
rilátor), kdy jsme prováděli resuscitaci v šesti případech. 
Na  zásahovou činnost musí samozřejmě navazovat teoretická 
příprava (školení a výcvik jednotky). Naše jednotka je ve spoluprá-

ci s ZZS (Zdrav. záchr. službou) zařazena jako FIRST RESPONDER, 
to znamená, že jsme byli 24.10. proškoleni záchranáři ze ZZS PAK 
v poskytování první neodkladné pomoci a používání AED. V případě 
potřeby ze strany ZZS PAK a na její žádost naše jednotka vyjíždí.
Dále jsme se zúčastnili 11.2. školení a výcviku třídění většího počtu 
zraněných START. S tím úzce souvisí výcviky na letišti v Chrudimi 
ve dnech 27.4. a 16.11. při zásahu na DN s větším počtem zranění. 
Rovněž v součinnosti se ZZS. Tyto akce jsou pro nás velkým příno-
sem, jelikož se zasahuje ve spolupráci s jinou složkou IZS (Integr. 
záchr. systém). 
Další výcviky a  školení jsou většinou plánované na  pátek nebo 
sobotu, a to např. lezecký výcvik ve škrovádských skalách výcvik 
s MŘP, vyprošťování osob z havarovaných vozidel v objektu Mo-
dely nebo zdravotnická příprava s  malým občerstvením. Co se 
týče cvičení, tak jsme se zúčastnili 2× ve fy. OQEMA. 
Ke školení a výcviku se dají přiřadit i ukázky naší činnosti na spol. 
akcích jako jsou oslavy založení SDH Morašice, Horní Bradlo, dět-
ský tábor Obořice, asistence při kulturním představení na Zámku 
ve Slatiňanech.
Pro občany, organizace a  MěÚ Slatiňany jsme prováděli čištění 
studní, kácení stromů, protlak kanalizace (Myslivecké sdružení) , 
dodávku vody (ČRS).
Naši členové se opakovaně účastnili piety za tragicky zesnulého 
kolegu či oběti střelby na Filozofi cké fakultě UK na konci loňského 
roku.
Děkujeme za podporu MěÚ Slatiňany a jeho zaměstnancům, Par-
dubickému kraji, spol. organizací a všem, kteří nás podporují. Bez 
nich by se naše činnost nedala provádět a za to jim patří velký dík.

Velitel JSDH Slatiňany
Bc. Rulík František
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Laskavé večery vstoupily do svého třetího de-
setiletí. Těch uplynulých dvacet let přineslo 
188 hudebně poetických pořadů a také řadu 
příběhů. Pokusím se vám některé trochu při-
blížit, než je sám zapomenu. Připomínám jen, 
že první LV se konal 4. 3. 2003.
Často se mě lidé ptají, kde sháním své 
hosty. To je velice různé. Mnohdy mi jeden 
účinkující dá tip na  jiného, někdy mi ně-
koho doporučí někdo z kamarádů. Hned 
několik lidí jsem „ulovil“ na  podobném 
pořadu u  básníka Ládi Vondráka v  Ha-
vlíčkově Brodě, naposledy Evu Turnovou. 
Za Jiřím Dědečkem jsem se vypravil do Li-
tomyšle, kde měl koncert v rámci Toulov-
cových pátků. Zpočátku jsem byl několi-
krát v Chotěboři, kde na festivalu Literární 
Vysočina byly vždy doprovodné koncerty. 
Nejdále jsem jel do Brna na tzv. Open Mic, 
kde akci pořádal písničkář Jan Řepka. Dva-
krát se mi vyplatila cesta na festival alter-
nativní kultury v Heřmanově Městci. V sy-
nagoze tam před lety měl autorské čtení 
Přemysl Rut, tehdy pro mne neznámý, 
a na jakémsi dvorku se neuvěřitelně krou-
til fyzický básník Petr Váša. Párkrát jsem 
byl i v Pardubicích, Hradci Králové, Chru-
dim samozřejmě nepočítám, to je vlastně 
doma. A o kuriozním setkání s Janem Kry-
lem při autostopu v Hrochově Týnci jsem 
už psal. Často jsem ale zval své hosty jen 
telefonem nebo mailem, aniž bych je pře-
dem znal. Vždy jsem jim podrobně vysvět-
lil, o jakou akci jde, a nastínil své fi nanční 
možnosti. A  jen výjimečně jsem neuspěl. 
Vždy mě mile překvapilo, když umělci byli 
ochotni přijet za mnohem menší honorář, 
než za který obvykle jezdí, protože o Las-
kavých večerech již slyšeli a podobné akce 
rádi podpoří. Mnohokrát jsem od  nich 
slyšel slova obdivu, že v tak malém městě 
chodí tolik lidí na poezii a další menšino-
vé žánry. Všem se líbí skvělá atmosféra, 
přátelská až rodinná, zkrátka laskavá. Se 
spoustou účinkujících jsem se spřátelil, 
což je pak velká výhoda, když je chci zase 
pozvat. A  těch přátelství jsem samozřej-
mě mnohokrát využil. Např. na  mé še-
desátiny přijel Přemek Rut s  manželkou 
Markétou Potužákovou a celý večer u pia-
na zpívali písničky vzniklé ve stejném roce 
jako já. 
Vlastně se Laskavými večery zabývám sko-
ro pořád. Stále si tipuji umělce, skoro den-
ně přemýšlím, koho bych asi tak mohl po-
zvat, každou chvíli někoho slyším v  rádiu 
nebo o někom čtu a hned zkouším, jestli 
na toho člověka seženu kontakt a jestli je 

to vůbec reálné. Někdy je, někdy není. Ne-
smírně potěšitelné je, že mě často uměl-
ci oslovují sami a  nabízí své vystoupení. 
Nepříjemné je naopak, že některé musím 
odmítnout. Buď na  ně nemám dost pe-
něz, nebo se mi nehodí do mé koncepce. 
Snažím se celou dobu držet Laskavé ve-
čery v poměrně úzkých mantinelech. Tím 
nemám na mysli mantinely žánrové, tady 
je mám naopak hodně široké. Nechci dě-
lat estrády hodné komerčních médií – nic 
proti nim, lidi to mají rádi, ale je jich všude 
přehršel, nechci dělat besedy s cestovate-
li, natož s aktivními turisty, i  těch je jinde 
dost, nechci na ně pustit žádnou politiku. 
Něco zase nemohu nejen kvůli penězům, 
ale i kvůli prostoru. Co však chci a mohu, 
to je dělat poetické pořady, snažím se 
zařazovat hudbu i mluvené slovo. To mě 
samozřejmě ovlivňuje i  při výběru uměl-
ců. Jednoduše by se dalo říci, že se snažím 
zvát lidi, kteří mi jsou něčím blízcí a sym-
patičtí. Až na pár malých výjimek se mi to 
podařilo.
Nejhorší někdy je hledání termínů. Sa-
mozřejmě v první řadě se musím podívat 
do svého diáře. A pak termín musí vyho-
vovat mým hostům (když jich je více, je to 
o to složitější), děvčatům z knihovny a sa-
mozřejmě nesmí být ve  Společenském 
domě jiná akce. Někdy se u  toho hodně 
opotím. Často se opotím i  kvůli peně-
zům. Jak se postupně zdražuje snad úplně 

všechno včetně pohonných hmot a  jízd-
ného ve vlacích, tak samozřejmě stoupají 
i odměny pro účinkující. I když, jak už jsem 
říkal, jezdí mnozí do  Slatiňan za  velice 
nízké honoráře, často s  přidělenou část-
kou nedokáži vyjít, a  tak musím sáhnout 
do  jiných zdrojů. Ale nejsou to vyhozené 
peníze, naopak považuji je za výborně in-
vestované. Stejně jako kroniky. Za těch 21 
let jich mám už osm plných a začínám de-
vátou. I v nich jsou už desítky pěkně ulože-
ných tisíců.
Laskavé večery, kromě prvních dvaceti 
v kavárničce, bych nemohl dělat bez pod-
pory města. A to nejen kvůli měšci s penězi 
na odměny umělců, ale město dává k dis-
pozici i Společenský dům, včetně jeho úkli-
du. A také zajišťuje občerstvení. No a závě-
rem musím poděkovat našim knihovnicím, 
kterým vlastně prodlužuji pracovní dobu 
a které se vzorně o návštěvníky LV starají. 
Nejprve od nich laskavě vyberou vstupné 
a potom je stejně laskavě obslouží kávou, 
čajem i  vínem. Renata Maryšková to se 
mnou táhne plných 18 let. To je už docela 
pěkné partnerství.
Tak přátelé, buďte Laskavým večerům i na-
dále věrni. Takové pořady určitě v televizi 
neuvidíte. A vy, kteří jste z nějakého důvo-
du zatím do  Společenského domu cestu 
nenašli, to zkuste změnit. Věřím, že nebu-
dete zklamáni.

zdeněk Jirásek
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